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اخبارخبر

نتیجه آزمایش های »نجیب زاده 
ساسانی«

در  ساسانی  نقش برجسته  سنگ  اصالت 
توجه  با  شد.  تأیید  میکروسکوپی  آزمایش های 
بیشتر   ،۱۴۰۲ مرداد   ۱۶ کارشناسی  نشست  به 
صاحب نظران ساسانی و ساسانی پژوه موزه بریتانیا 
بر این نظرند که این اثر به دوره تاریخی ساسانی 
تعلق دارد. هرچند خاستگاه این سنگ نگاره هنوز 
مشخص نشده، اما این تشخیص داده شده است 
که سنگ نگاره مرد ساسانی به کوه های اطراف تخت 

جمشید و یا نقش رستم ارتباطی ندارد.
پژوهشکده  طرف  از  که  مهدی آبادی  ملیحه 
فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  مرمت  و  حفاظت 
که  است  علمی  تیم  سرپرست  گردشگری،  و 
در  کرده،  آزمایش  را  ساسانی  نقش برجسته 
درباره  یافته ها  آخرین  درباره  ایسنا  با  گفت وگو 
از  پس  که  ساسانی  نجیب زاده  نقش برجسته 
کرد:  اظهار  شد،  بازگردانده  ایران  به  سال   ۳۵
ایران  ملی  موزه  به  نقش برجسته ساسانی  وقتی 
موزه  رئیس  گذراند،  را  قرنطینه  دوره  و  شد  وارد 
ملی از پژوهشگاه میراث فرهنگی درخواست کرد 
به  توجه  با  را  نقش برجسته  این  اصالت سنجی 
انجام دهد که  ابهام ها و پرسش های مطرح شده 
مرمت  و  حفاظت  پژوهشکده  عهده  به  کار  این 

پژوهشگاه گذاشته شد.
دو  پاسخ  شد  خواسته  ما  از  کرد:  اضافه  او   
سؤال را پیدا کنیم؛ نخست این که ظاهراً در فضای 
مجازی شبهاتی مطرح شده بود مبنی بر این که 
این نقش برجسته، ترکیبی از رزین و خرده سنگ 
است که در قالب ریخته شده و تقلبی است و 
عکس های  مشاهده  از  پس  برخی  این که  دیگر 
نقش برجسته در فرودگاهی در لندن، که سنگ 
را چندتکه نشان می داد، درباره اصالت بخش بالا 
و پایین سنگ نقش برجسته تردیدهایی وارد کرده 

بودند.
فرهنگی  میراث  پژوهشگاه  علمی  هیأت  عضو 
ادامه داد: ما برای یافتن پاسخ این دو سؤال چند 
آزمایش انجام دادیم؛ »ایکس. آر. اف« و »ایکس. 
آر. دی« که برای تشخیص نوع سنگ و کانی های 
از  این،  بر  افزون  شد.  انجام  آن  تشکیل دهنده 
قسمت بالا و پایین در پشت سنگ نمونه سنگ 
برداشته شد تا از آن مقاطع نازک میکروسکوپی 
دو  هر  ساختار  ببینیم  این که  برای  شود  تهیه 
قسمت سنگ یکسان است یا خیر. نمونه ها را با 
میکروسکوپ های مخصوص زمین شناسی بررسی 
کردیم و ثابت شد ساختار زمین شناختی هر دو 
قسمت سنگ یکسان است. به اضافه این که سطح 
سنگ نقش برجسته هم بررسی میکروسکوپی شد، 
چون دنبال نشانه هایی از گل سنگ بودیم. چون 
معتقد بودیم که وجود گل سنگ روی سطح سنگ 
نشان می دهد که نقش برجسته در فضای باز بوده 
است، ولی نتیجه بررسی ها نشان داد که سنگ 
چندین بار پاک سازی شده و احتمالاً قاچاقچیان 
برای این که سنگ نمای خوبی داشته باشد این کار 

را انجام داده اند.
 کارشناس پژوهشکده حفاظت و مرمت همچنین 
گفت: هنوز مشخص نیست این نقش برجسته در 

فضای بسته یا باز قرار داشته است.
مهدی آبادی ادامه داد: سؤال دیگر این بود که در 
پشت سنگ آیا می توان ردی از تیشه های ساسانی 
یافت که بررسی ها نشان می دهد متأسفانه سنگ 
از پهلو و پشت برش کامل خورده است. هرچند 
قسمت پایین سنگ برای ایستایی نقش برجسته 
بالای  قسمت  در  اما  است،  شده  مرمت 
مشاهده  را  قدیمی  سنگ  تراش  نقش برجسته، 
کردیم. او درباره خاستگاه و منشأ این نقش برجسته 
با توجه به بررسی های علمی و آزمایشگاهی که تا 
کنون انجام شده است، توضیح داد: می دانید که 
بیشتر آثار تاریخی ایران در رشته کوه زاگرس قرار 
گرفته، ساختار سنگ زاگرس نیز تقریباً شبیه به هم 
است. جنس سنگ نقش برجسته میکرایت یا گل 
آهکی است که به نسبت سنگ های دیگر که آثار 
ساسانی روی آن حک شده تفاوت هایی دارد، ولی 
نمی توان قطعاً گفت این نقش برجسته به کدام 
منطقه از ایران تعلق دارد، چون در ایران این نوع 

سنگ فراوانی دارد.
از  نقش برجسته  این  گفت:  همچنین  او 
نظر  از  است.  شده  تأیید  سنگ شناسی  نظر 
کنونی،  مطالعات  به  توجه  با  باستان شناسی، 
هرچند هنوز ابهام ها و پرسش هایی مطرح است، 
اما تایید شده که این نقش برجسته متعلق  به دوره 

ساسانی است.

بازیگران »برکینگ بد« به صف 
اعتصاب رسیدند

چند نفر از بازیگران سریال های »برکینگ بد« 
و »بهتره با سول تماس بگیری« برای حمایت از 
بازیگران و نویسندگان اعتصاب کننده همکار خود 

به صف اعتصاب پیوستند.
ریپورتر،  هالیوود  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
»برایان کرانستون« بازیگر سریال »برکینگ بد« 
در جمع اعتراضی بازیگران و نویسندگان خارج از 
استودیوی سونی پیکچرز گفت: »ما در اینجا در 
همبستگی با خودمان و با همه برادران و خواهران 
و  بازیگران  اتحادیه  و  موضوع  این  تأثیر  تحت 
نویسندگان هستیم. همه ما ستون فقرات کسب 

و کار خود هستیم.«
و  ]استودیوها  را  آنها  »ما  افزود:  بازیگر  این 
پخش کننده ها[ را دشمن نمی دانیم، آنها شرور 
نیستند. اینها افرادی هستند که همه ما یک بار 
دیگر با آنها کار خواهیم کرد. ما فقط می خواهیم 
آنها واقعیت و انصاف را ببینند و به میز برگردند و 

با ما صحبت کنند.«
در  وایت«  »والتر  نقش  بازیگر  »کرانستون« 
سریال موفق تولید شده توسط کمپانی سونی، به 
هالیوود ریپورتر گفت که او فقط می خواهد یک 
قرارداد عادلانه ببیند تا بازیگران بتوانند در حین 
کار در این صنعت زندگی خود را تامین کنند، 
صورتحساب  و اجاره خانه خود را پرداخت کنند و 

برای خانواده اشان غذا تهیه  کنند.
در حالی که مسائل مهم بسیاری برای بازیگران 
و  آمریکا  بازیگران  اتحادیه  بین  قرارداد  پیرامون 
وجود  آنلاین  نمایش   سامانه های  و  استودیوها 
هوش  از  استفاده  »کرانستون«  برای  دارد، 
مصنوعی در هالیوود یکی از نکات کلیدی مذاکره 

است.
جمله ای  قرارداد  این  »در  گفت:  دراین باره  او 
انسان  باید  بازیگران  می گوید  که  دارد  وجود 
باشند. پیش از این هرگز مجبور نبودیم چنین 
چیزی را تصور کنیم و این موضوع برای اتحادیه 
نویسندگان نیز صدق می کند که بر این باورند 
باید توسط انسان نوشته شوند. ما  فیلمنامه ها 
باید وارد عمل شویم چرا که این غیرانسانی کردن 

نیروی کار است و نمی تواند ادامه یابد.«
در سریال  تاد  نقش  بازیگر  پلمونز«  »جسی 
»برکینگ بد« نیز گفت به غیر از محافظت از 
بازیگران در برابر هوش مصنوعی، مسائل دیگری 
نیز برای او اهمیت دارد. در این تجمع اعتراضی 
»آرون پاول«، »بتسی برندت«، »ری سیهورن« و 
»مت جونز« نیز دیگر چهره هایی بودند که حضور 

داشتند.
هالیوود با اعتصاب و انجمن نویسندگان و انجمن 
بازیگران سینمای آمریکا - فدراسیون هنرمندان 
در   )SAG-AFTRA( آمریکا  رادیو  و  تلویزیون 
مبارزه برای افزایش دستمزد پایه و تضمین عدم 
جایگزینی کار آنها با هوش مصنوعی، با چالش 
بزرگی رو به رو شده است. این اعتصابات تاثیر 
زیادی بر صنعت فیلم گذاشته موجب تعطیلی 
شده،  سینمایی  اکران های  در  تاخیر  و  پروژه ها 
ضمن این که استودیوها را از استفاده از بازیگران 

برای تبلیغ پروژه هایشان بازداشته است.
عبارتند  نهاد سینمایی  دو  این  اصلی  مسائل 
درآمد سامانه های  از  از هوش مصنوعی، سهم 
نمایش آنلاین و افزایش اساسی حداقل دستمزدها 

با توجه به تورم است.
و  )نویسندگان  اعتصاب دوگانه  این نخستین 

بازیگران( در بیش از ۶۰ سال اخیر است.

پخش اقتباسی از »مختارنامه« با 
عنوان مهمان کشی

سریال  از  برگرفته  »مهمان کشی«  فیلم 
»مختارنامه« فردا شب از شبکه آی فیلم پخش 

می شود.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی شبکه 
آی فیلم، همزمان با ایام سوگواری شهادت سالار 
فیلم  الحسین )ع(  اباعبدالله  حضرت  شهیدان 
میرباقری  داوود  کارگردانی  به  »مهمان کشی« 
پنج شنبه، نهم شهریور ماه از شبکه آی فیلم فارسی 

پخش خواهد شد.
تلویزیونی  مجموعه  از  گزیده ای  فیلم  این 
بن  مسلم   سرگذشت  روایت  و  »مختارنامه« 
عقیل در شهر کوفه و جفای مردمان این شهر به 

فرستاده امام حسین)ع( است.
رویگری،  رضا  چون  بازیگرانی  فیلم  این  در 
نسرین مقانلو، فریبرز عرب نیا، مهدی فخیم زاده، 
نقش آفرینی  اصلانی  فرهاد  و  زندگانی  امین 

کرده اند.
نهم  پنجشنبه،  فردا  »مهمان کشی«  فیلم 
شهریور ماه ساعت ۲۲ روی آنتن آی فیلم می رود 
و تکرار آن در ساعت های۶ و ۱۴ روز بعد پخش 

خواهد شد.

به ۴۳ ماه پیش بازگردیم، کرونا آمده بود، جهان به 
هم ریخته بود، سینماها، کنسرت ها، تئاترها، مشاغل و 
به عبارتی زندگی به معنای واقعی تعطیل شده بود. یک 
ماهی سالن های سینما تعطیل شد، دو ماه، سه ماه، 
کار از کار گذشته بود، بزرگ ترین فیلم سوزی تاریخ در 
حال رخ دادن بود. ایده ای روی میز گذاشته شد، به نام 
اکران آنلاین این نوع از اکران با اینکه سالیان سال در 
تمام کشورهای جهان مورد استفاده قرار گرفته بود اما 

به نوعی در ایران کلیدهای ابتدایی آن زده شده بود.
اکران آنلاین قرار بود چرخه نمایش را ادامه دهد و 
به دنبال این بود که راه جدیدی را برای اکران فیلم ها 
باز کند. که بتوان بار اکران را تقسیم کند. اما یک گارد 
حدودی هم نسبت به این ماجرا گرفته شد چون اساسا 
عده ای همیشه نسبت به امکانات جدید گارد می گیرند.
چرا بحث گارد گرفتن مطرح می شود به این خاطر که 
زمانی که صنعت دیجیتال وارد کشور شد همه یک گارد 
شدیدی نسبت به این موضوع داشتند، حتی خیلی از 
افراد آن را سینما نمی دانستند ان را بخشی از ویدئو 
می دانستند اما از آنجایی که تکنولوژی هیچ گاه از حرکت 
نمی ایستد به مرور زمان با این مسئله کنار آمدند. این 
موضوع درباره اکران آنلاین هم صدق می کرد. ما در 
میان یک جمعیت ۸۵ میلیون نفری فقط دو میلیون 
مخاطب ثابت داریم که به سینما می روند که به مرور 
زمان و کم رنگ شدن سینما در این دوران، این تعداد 
از مخاطب هم کنار گذاشته شدند. اتفاق ثبت اکران 
در  را  دستش  همچنان  مخاطب  که  بود  این  آنلاین 
جیبش می کرد و هزینه ای را برای خرید بلیت سینما 
پرداخت می کرد. اما همچنان بحث قاچاق فیلم یکی از 

بزرگ ترین و اساسی ترین معضلات بوده و هست.
مشکل اساسی اکران آنلاین

یک  آنلاین  صورت  به  فیلم  اکران  اصلی  مسئله 
قاچاق  و  آثار  رفتن  لو  هم  آن  است،  جدی  موضوع 
شدن آن ها بلافاصله پس از اکران، فیلم ها رخ می دهد. 
حامد سلیمان زاده، منتقد وداور جشنواره های مختلف 
سینمایی درباره عدم وجود شرایط مناسب برای اکران 
آنلاین گفت: »یکی دیگر از مشکلات ما مخصوصا در 
مواجهه با اکران آنلاین این است که بستر امنی برای 
حفظ آثار نداریم و این گونه سینمای ایران هیچ وقت 
نمی تواند در بستر مجازی به حیات خود ادامه دهد. 
اگر کسی به سمت اکران آنلاین برود، فقط یک نعش از 
اثرش باقی می ماند. مشکل هم آنجاست که هیچ گاه از 

قانون کپی رایت حمایت نشده و نخواهد شد.«
سیدامیر سیدزاده تهیه کننده سینما، درباره وضعیت 
»بزرگ ترین  گفت:  سینمایی  فیلم های  آنلاین  اکران 
مشکل ما این است که به سینما به عنوان یک صنعت 
نگاه نمی کنیم. در همه جای دنیا، سینما یک صنعت 
هویت  و  اقتصادی  هویت  دارای  که  صنعتی  است، 
فرهنگی است و متاسفانه چون این نگاه وجود ندارد، 

زیر ساخت کافی هم برای آن نداریم.«
این تهیه کننده به موضوع قانون کپی رایت اشاره کرد و 

گفت: »بحث قانون منع کپی رایت مسئله ای است که 
بزرگ ترین آسیب را به سینمای ایران وارد کرده است 
و متاسفانه هیچ اقدامی برای رسیدگی به این موضوع 
انجام نمی شود. ارگان ها و دستگاه های نظارتی و اجرایی 
مختلف که در راس آن ها وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قرار دارد، باید به این مسائل رسیدگی کنند اما هیچ 
اقدامی انجام نمی دهند در دو دولت گذشته نیز آقای 
روحانی، هیچ توجهی به سینما و ارتقای آن نداشته 

است.«
پروژه های شکست خورده نجات

یکی از دلایل شکست اکران آنلاین در کشور ما، بدون 
از کپی غیرمجاز  برای جلوگیری  قانون  نداشتن  شک 
است. موضوعی که بارها و بارها، دلسوزان عرصه سینما 
و نمایش خانگی درباره آن هشدار داده اند اما به نظر 
می رسد وجود این قانون گرچه سود بسیاری را به دنبال 
برای منافع  از سوی دیگر ضرری  اما  خواهد داشت، 
اتفاقا دست بالایی در نهادهای  دیگرانی می شود که 
فرهنگی دارند و همین موضوع پیوستن به کنوانسیون 

»برن« را برای کشور ما عملا غیرممکن کرده است.
از  بعد  ساعت  سه  حداکثر  که  است  همین  برای 
آنلاین یک فیلم، کپی آن در سایت ها،  آغاز نمایش 

کانال های تلگرامی و البته شبکه های ماهواره ای دست 
رفتن  یغما  به  باید  تهیه کننده  و  می شود  دست  به 
سرمایه اش را با چشمان خود شاهد باشد. این موضوع 
به سرمایه گذاران بخش خصوصی وارد  و ضرری که 
از  بسیاری  شده  باعث  که  است  موضوعی  می کند، 
فیلم های مستقل سینمای ایران هیچ علاقه ای برای ورود 
به عرصه نمایش آنلاین نداشته باشند. حالا نکته ای که 
این روزها با آن درگیر هستیم، کمی فراتر از لو رفتن 
فیلم ها بعد از اکران آنلاین است، نکته اساسی ماجرا این 
است که در ابتدا فیلم ها قاچاق می شوند، لو می روند ده 
روز که از لو رفتن آن ها می گذرد، شورای صنفی نمایش 
در یک جلسه تصمیم می گیرد برای نجات فیلم ها آن را 
به صورت آنلاین اکران کند تا مهر نهایی برای عدم رفتن 

فیلم های سینمایی روی پرده سینما را بزند.
سر  پشت  پیش  هفته  دو  در  که  کمی  مدت  در 
گذاشتیم چندین فیلم پشت هم لو رفتند، »بی رویا« 
در  هم  حقیقی  مانی  »تفریق«  و  دفتری  وزیر  آرین 
این دسته از فیلم ها قرار داشتند. در ابتدای امر سعید 
سعدی، تهیه کننده »بی رویا« از مخاطبان خواست تا 
صبر کنند و فیلم را به صورت قانونی تماشا کنند؛ اما 
تقریبا می توان گفت کار از کار گذشته بود، چون تمام 

کانال های تلگرامی و شبکه های ماهواره ای این فیلم را در 
اختیار داشتن و این ماجرا روز گذشته برای »تفریق« 
هم رخ داد فیلمی که در نهایت ناچار به اکران آنلاین 
شد چون به نظر رسید جایی روی پرده سینما نداشت، 
هرچند که فرصت دادن برای اکرانش ضرر نداشت به 
این خاطر که فیلم »جنگ جهانی سوم« به کارگردانی 

هومن سیدی هم با این ماجرا دست و پنجه نرم کرد.
این فیلم لو رفت در نهایت در تاریخ ۲۶ فروردین روی 
پرده سینما رفت و با اینکه فیلم قاچاق شده بود اما با 
فروش ۱۳۸ هزار و ۹۹۲ بلیت به گیشه ۶ میلیارد و ۸۷۶ 
میلیون تومانی دست پیدا کرد و در میان ۲۸ فیلمی که 
از ابتدای امسال اکران شدند، جایگاه دهم گیشه را به 
خود اختصاص داد. خواسته یا ناخواسته این فیلم ها لو 
رفتند و به هر دلیلی به آن ها اجازه نمایش روی پرده 
سینما داده نشد، یا خود عوامل نخواستند؛ اکران آنلاین 
که از آن به عنوان پروژه نجات یاد می شود، از همین 
ابتدای امر شکست خورده به شمار می آید چرا که اگر 
»جنگ جهانی سوم« توانست فروش قابل قبولی را به 
دست بیاورد به خاطر جادوی پرده نقره ای بود و در 
اکران آنلاین تنها اتفاقی که رخ نمی دهد احقاق حق 

سازندگان و سرمایه گذاران این فیلم ها است.

اعلام نتایج آخرین نظرسنجی صداوسیما و ارقام ۱۵ یا ۲۰ درصدی 
از تعداد بیننده سریال های تلویزیونی، نشان می دهد که نگرانی های 
هنرمندان و کارشناسان برای جذب مخاطب در رسانه ملی چندان 

هم بیراه نبوده است.
به گزارش ایسنا، با گذشت بیش از چهار ماه از انتشار آخرین 
نظرسنجی درباره آمار مخاطبان سریال های تلویزیونی، صبح دیروز 
هفتم شهریورماه بالاخره میزان بیننده چند سریال در حال پخش 

سیما منتشر شد.
در گزارشی که اداره کل روابط عمومی رسانه ملی منتشر کرد، آمار 
مخاطب سه سریال در حال پخش در نیمه دوم مردادماه آمده 
است. بر این اساس در این بازه زمانی، مجموعه »بازپرس« شبکه 
یک ۲۲.۵ درصد مخاطب، »عشق کوفی« شبکه سه ۱۳.۴ درصد 
از شبکه آی فیلم ۱۱.۱ درصد  مخاطب و تکرار سریال »گاندو ۲« 

مخاطب جذب کردند.
پاره ای  از  پس  و  اخیر  هفته های  در  که  است  حالی  در  این 
اختلاف نظرها درباره ی بازگشت برخی چهره ها به تلویزیون، در چند 
مرحله ارقامی از میزان مخاطب برنامه های تلویزیونی منتشر شد که 

توسط برخی رسانه ها، »جنُگ درصدها« لقب گرفت.
در توییت پرحاشیه و جنجالی محمدرضا نجارزاده )مدیر وقت 
گروه اجتماعی شبکه سه( که در واکنش به اظهارات شهبازی مجری 
میزان  و »سیدخندان« شکل گرفت،  »پاورقی«  مثل  برنامه هایی 

بیننده برنامه »سیدخندان« شبکه دو ۵ درصد و »معلی« ۳۷ درصد 
ذکر شده بود؛ اگرچه یک هفته پیش از آن، روابط عمومی سازمان 
صداوسیما در گزارشی میزان بیننده »معلی« را در دهه اول محرم، 
۳۰.۶ درصد عنوان کرده بود. در توییت نجارزاده همچنین ذکر شده 
بود که برنامه هایی چون »اعجوبه ها« تا ۳۰ درصد و »خودمونی« تا 
۱۹ درصد مخاطب داشتند که به نظر می رسد مربوط به دوران اوج 
این برنامه ها ـ مثلا در نوروز یا رمضان ـ باشد. هرچند این چالش 
توییتری مدیر شبکه سه سیما با محمدرضا شهبازی مجری برنامه 
»سیدخندان« برایش گران تمام شد و او از این شبکه کنار گذاشته 

شد.
ارقام متناقض درباره برنامه ها

پس از انتشار این ارقام، یکی از روزنامه ها در گزارشی که در انتقاد 
از مدیریت شبکه سه تنظیم شده بود، آمارهایی را از این شبکه 
منتشر کرد که ارقام پایین تری را نشان می داد. طبق این گزارش 
در خردادماه »اعجوبه ها« ۱۴.۶ درصد و »بدون توقف« ۲ درصد 

مخاطب جذب کرده بودند!
بلافاصله بعد از این گزارش، در محافل مختلف رسانه ای، آمارهای 
توسط  تلویزیون  برنامه های گوناگون  از میزان مخاطب  متعددی 
مدیران صداوسیما یا افراد مرتبط با آن ها منتشر شد که اگرچه 
آمارهای  ناقض  برخی  اما  نیست،  استناد  قابل  رسمی  شکل  به 
منتشرشده در رسانه های رسمی بود. مثلا برای مسابقه »قهرمان« 
شبکه سه، ارقامی مثل ۶ درصد و ۱۵ درصد و آمار »رخ به رخ« شبکه 
دو، حدود سه درصد ذکر شد. این در حالی است که در همان 
صداوسیما  سازمان  عمومی  روابط  مدیرکل  قرایی  حسین  روزها، 
در نشستی به مناسبت روز خبرنگار، آمار ۷ درصدی را که برای 
سریال »سوران« منتشر شده بود، مربوط به دو قسمت اول این اثر 

دانست، نه کل سریال.
کاهش تدریجی بیننده رسانه ملی؟

آخرین آمارهای رسمی منتشرشده از سه سریال سیما، از واقعیت 
حکایت  آن  سریال های  خصوصا  و  تلویزیون  مخاطبان  کاهش 
دارد؛ چراکه ارقامی مانند ۲۲ درصد و ۱۳ درصد که بالاترین میزان 

بیننده سریال های این روزهاست، نسبت به آمار سال های گذشته 
رسانه ملی شدیدا پایین تر است. این مسئله در گزارش روز گذشته 
روابط عمومی صداوسیما نیز بازتاب یافته است. طبق این گزارش، 
میانگین میزان بیننده سریال های جدید شبکه یک سیما طی ۱۰ سال 
گذشته ۲۷.۷ درصد و میانگین میزان بیننده سریال های سیما در 
سال گذشته، ۱۷.۶ درصد بوده است که افت ۱۰ درصدی را نشان 

می دهد.
البته اگر فرض را بر واقعیت ارقام منتشرشده در سال های گذشته 
بگذاریم، آمارهای دیگر مربوط به سال گذشته نیز نشان از کاهش 
تدریجی اعداد دارد. مثلا دو نظرسنجی در تیرماه سال ۱۴۰۱، نشان 
می دهد فصل دوم »برف بی صدا می بارد« شبکه سه در زمان پخش 
آن ۳۶.۱ درصد بیننده، »مستوران« شبکه یک در نیمه اول تیرماه 
۱۵.۴ درصد و در نیمه دوم تیرماه ۱۸.۵ درصد بیننده داشتند. برای 
»وضعیت زرد ۲« نیز رقم ۹.۸ درصد در نیمه اول تیرماه و ۱۸ درصد 

در نیمه دوم تیرماه ذکر شده است.
اوضاع نگران کننده برنامه های ترکیبی تلویزیون

ـ که همواره  باید پرسید وقتی آمار بیننده سریال های نمایشی 
پربیننده ترین شکل برنامه سازی در تلویزیون به شمار می رود ـ به 
مرز ۱۵ یا ۲۰ درصد رسیده است، برنامه های ترکیبی ـ که در اغلب 
موارد بیننده کمتری نسبت به سریال ها دارد ـ چه مقدار مخاطب 
جذب می کنند؟ اساسا چرا پس از ماه رمضان ـ که معمولا ارقام 
کمی بالاتر از ایام دیگر است ـ آمار تازه ای از میزان مخاطب برنامه ها 

منتشر نشد؟
همه این ها در حالی است که اساسا انتشار آمار میزان بیننده 
برنامه های رسانه ملی طی دو سال گذشته به شکل قطره چکانی رخ 
داده است؛ حتی زمانی که شایعه ها درباره آمار بینندگان شبکه ای 
مانند جام جم و احتمال تعطیلی آن قوت می گیرد،  یا مدیران یک 
سازمان در فضای مجازی، ۲ درصد و ۵ درصد مخاطب را به چشم 

هم می کشند! 
باید صبر کرد و دید آیا این رویه تغییر خواهد کرد یا انتشار آمار 

سه سریال جدید در این روزها، یک استثنا بوده است.

پروژه نجات » تفریق« و » بی رویا«، موفق شده یا شکست خورده؟

اکرانآنلاین،نامدیگرفیلمکُشی
فیلم ها لو رفتند و به هر دلیلی به آن ها اجازه نمایش روی پرده سینما داده نشد،اکران آنلاین که از آن به عنوان پروژه نجات یاد می شود، از همین ابتدای امر 

شکست خورده به شمار می آید چرا که اگر »جنگ جهانی سوم« توانست فروش قابل قبولی را به دست بیاورد به خاطر جادوی پرده نقره ای بود.

جنجالادامهدارتعدادبینندهتلویزیونکسی به فکر مخاطب هست؟

اگر »جنگ 
جهانی سوم« 

توانست فروش 
قابل قبولی را 

به دست بیاورد 
به خاطر جادوی 

پرده نقره ای 
بود و در اکران 

آنلاین تنها 
اتفاقی که رخ 

نمی دهد احقاق 
حق سازندگان 

و سرمایه گذاران 
این فیلم ها 

است

دکتر رامتین شهبازی، پژوهشگر و استاد دانشگاه معتقد است که اضافه 
شدن بخش دانشجویی در چهل و دومین جشنواره تئاتر فجر اتفاق مثبتی 
است اما این موضوع نباید منجر شود وزارت علوم مسئولیت خود را در قبال 

جشنواره تئاتر دانشگاهی فراموش کند.
این چهره دانشگاهی در گفت وگو با ایسنا، ویژگی های مثبت اضافه شدن 
بخش دانشگاهی در جشنواره تئاتر فجر را تشریح کرد اما هشدار داد که با 

این اتفاق، وزارت علوم مسئولیت خود را به دوش وزارت ارشاد نیندازد.
چند  در  دانشگاهی  تئاتر  تعطیلی جشنواره  از  تاسف  ابراز  با  آغاز  در  او 
سال گذشته یادآوری کرد: متولی برگزاری جشنواره تئاتر دانشگاهی، معاونت 
فرهنگی وزارت علوم است که امیدوارم هر چه زودتر مسائل و مشکلات آن 

حل و جشنواره تئاتر دانشگاهی برگزار شود.
شهبازی اضافه کرد: آقای حامد سقاییان، دبیر چهل و دومین جشنواره 
به عنوان استاد تخصصی  تئاتر فجر چهره ای دانشگاهی و سال هاست که 
دارد.  دغدغه  دانشگاهی،  تئاتر  به  نسبت  بنابراین  می کند.  فعالیت  تئاتر 
به  دانشجویی  بخش  کردن  اضافه  با  فجر  تئاتر  جشنواره  برگزارکنندگان 
دانشجوست  فردی که خود  به  آن  و سپردن مدیریت  فجر  تئاتر  جشنواره 
و سابقه کار دانشگاهی دارد، با یک تیر به دو هدف زده اند؛ هم خلاء ایی را 
که جشنواره دانشگاهی در این سال ها با آن رو به رو بوده، پر می کند و هم 
تئاتر حرفه ای  بدنه  به  تا دوستان دانشجو مستقیما  ایجاد می کند  فرصتی 

متصل شوند.   

معاون دانشکده هنر دانشگاه سوره در عین حال با اشاره به تفاوت رویکرد 
و  دانشگاهی  تئاتر  حال  هر  به  کرد:  یادآوری  حرفه ای  و  دانشگاهی  تئاتر 
حرفه ای تفاوت هایی با هم دارند؛ از جمله اینکه تئاتر دانشگاهی به عنوان 
شاید  دلیل  همین  به  و  می شود  شناخته  جسور  و  نوجو  مستقل،  تئاتری 
تئاتر حرفه ای وصل  دانشجویان، چندان خوش نداشته باشند که به بدنه 
شوند ولی تا جایی که خبر دارم، برگزارکنندگان جشنواره تئاتر فجر تلاش 

می کنند که این ویژگی های تئاتر دانشگاهی را حفظ کنند.
شهبازی با تاکید بر اینکه قطعا دو جشنواره تئاتر دانشگاهی و فجر تفاوت 
دارند، خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی و با توجه به تعطیلی جشنواره تئاتر 
اتفاقی  می تواند  فجر  جشنواره  در  دانشجویی  بخش  تعریف  دانشگاهی، 
خوب باشد ولی نباید وزارت علوم و مسئولان جشنواره دانشگاهی را به این 
تنبلی برساند که از مسئولیت خود شانه خالی کنند و وزارت ارشاد را متولی 

جشنواره تئاتر داشگاهی بدانند.
امسال  داد:  توضیح  موضوع  این  احتمالی  خطرات  به  اشاره  با  شهبازی 
بخش  گرفته  تصمیم  است،  دانشگاهی  شخصیتی  فجر  جشنواره  دبیر  که 
دانشجویی را به فجر اضافه کند ولی هیچ ضمانتی وجود ندارد که در دوره 
بعدی هم این نگاه و رویکرد ادامه داشته باشد و با تغییر دبیر بعدی، احتمال 
حذف بخش دانشجویی وجود دارد. بنابراین گرچه هم افزایی و تجمیع بودجه 
دو جشنواره دانشگاهی و فجر خوب است اما نباید منجر به تعطیلی جشنواره 

دانشگاهی شود.

عنوان  به  نمایش  سه  دو  معمولا  گذشته  سال های  در  کرد:  یادآوری  او 
برگزیدگان جشنواره تئاتر دانشگاهی به جشنواره تئاتر فجر راه پیدا می کرد 
ولی امسال با تعریف بخشی مستقل برای تئاتر دانشگاهی، مسلما تعداد آثار 
بیشتری به جشنواره فجر راه پیدا می کنند که اتفاق مثبتی است و فرصت 
خوبی است برای دانشجویان که حضور در جشنواره فجر را در رزومه خود 
ثبت کنند. بنابراین، در این شکل، جشنواره فجر این کمک را به دانشگاهیان 

می کند که به آثار دانشجویی بیشتری فرصت معرفی بدهد.
این استاد دانشگاه با اشاره به دیگر فواید اضافه شدن بخش دانشگاهی 
افزود: امسال این فرصت برای وزارت علوم ایجاد شده که کارهای دانشجویی 
برنامه ریزی  آینده  سال  برای  بتوانند  الان  از  و  ببینند  فجر  جشنواره  در  را 
کنند. بنابراین این اتفاق، فرصت خوبی است برای حل سوءتفاهم هایی که 
وزارتخانه  این  معاونان  دارد.  دانشگاهی  تئاتر  درباره جشنواره  علوم  وزارت 
می توانند آثار دانشجویی را در جشنواره فجر ببینند و فرصت گفتگو با بدنه 
تئاتر دانشگاهی را به دست آورند و با انجام این تعاملات، جشنواره بعدی 
تئاتر دانشگاهی را کلید بزنند ولی اگر این فرصت را از دست بدهند و این 

مسئولیت را بر دوش جشنواره فجر بیندازند، اتفاقی است نامیمون.
شهبازی در پایان گفت: با این اوصاف، بودن بخش دانشگاهی در جشنواره 
تئاتر فجر اتفاق خوبی است ولی می تواند بهتر شود به این شرط که به بهانه 
ارشاد  و  علوم  وزارتخانه  دو  میان  تعامل  و  گفتگو  میز  این بخش،  تعریف 

شکل بگیرد.

دیدگاه یک استاد درباره بخش دانشجویی جشنواره تئاتر فجر
فرصتخوبیاستاماخطراتیهمدارد!


